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CIEKAWE  

Anna Adamowicz to osoba znana gğ·wnie jako gawňdziarka Ciotka 

Franukowa. Jest konferansjerkŃ wielu imprez, festyn·w ludowych  
i festiwali folklorystycznych na Litwie i w Polsce, z zawodu jest peda-
gogiem. Po raz kolejny poprowadziğa Kaziuki Wilniuki w Ğukcie. Za-
pytağam o ĂKaziukiò na Litwie oraz skŃd siň one pojawiğy... 
 
Co to sŃ Kaziuki Wilniku? SkŃd siň wziňğa nazwa, jaki cel jest tego 
wydarzenia? 
Przed wielu, wielu wiekami, a dokğadnie w roku 1604 zostağ beatyfiko-
wany Ŝwiňtobliwy kr·lewicz Kazimierz, 120 lat po Ŝmierci, i tradycja 
Ŝwiňtowania odpust·w Ŝw. Kazimierza datuje siň poczŃtkiem XVII 
wieku. Byğy to oczywiŜcie modlitwy i uroczystoŜci koŜcielne, jednak  
w tym czasie ludzie, przy okazji, chcieli coŜ sprzedaĺ, zabawiĺ siň jak 
byğa do tego okazja, i zaczňğy stopniowo wchodziĺ te jarmarki w ten 
kalendarz tradycji wileŒskich. I tak swojsko zaczňto to nazywaĺ Kaziu-
ki. Choĺ tak naprawdň wedğug mnie to dwudziestolecie miňdzywojenne 
dağo tŃ nazwň Kaziuki, bo Ũartobliwie m·wili, Ũe ĂKaziuki jadŃò, czyli 
ci co przyjeŨdŨali sprzedawaĺ z r·Ũnych wiosek. To nie dlatego, Ũe nie 
szanowano Ŝw. Kazimierza, wrňcz przeciwnie, ten dzieŒ byğ bardzo 
kochanym Ŝwiňtem, bardzo bliskim. Kaziukami nazywano tych chğo-
p·w, kt·rzy sobie dorabiali w ten spos·b, sprzedajŃc rzeŦbione rzeczy, 
beczki, ğyŨki, koniki na biegunach, czy pierniki, obwarzanki i inne. 
Okres miňdzywojenny to byğ taki renesans Kaziuk·w. 
 
Od kiedy Kaziuki Wilniuki przyjeŨdŨajŃ na nasze tereny? 
Ojej, musiağabym siň zastanowiĺé chyba ponad 30 lat, coŜ koğo 35 lat. 
Zaczňğy siň te tradycje z rňki Wilniuk·w, kt·rzy nie z wğasnej woli 
trafili tutaj na ziemiň odzyskane, w wiňkszoŜci. W tym roku przypada 
80 lat pierwszych deportacji ludnoŜci polskiej na Syberiň, na Kazach-
stan, to byğ rok 1940, a po wojnie 1945 byğa ta pierwsza fala tzw. repar-
tiacji. Repatriacja to niekoniecznie trafna nazwa, bo to oznacza powr·t 
na ziemie swoich przodk·w, nasi przodkowie sŃ tam, po prostu otwarte 
byğy wtedy granice, Ũeby siň pozbyĺ Polak·w, deportujŃc z WileŒsz-
czyzny. W pierwszej fali repartiacji w 1945 ï 1949 rok wyjechağo ok. 
100 tysiňcy ludzi z Wilna i WileŒszczyzny. Potem byğa jeszcze jedna 
fala repatriacji, to byğ juŨ 1957 ï 1959 rok i jeszcze 50 tysiňcy. I oczy-
wiŜcie Ci ludzie przywozili ze sobŃ jakieŜ tradycje, swoje wspomnienia 
z mğodoŜci czy dzieciŒstwa, swoje sentymenty. I pierwsze Kaziuki 
Wilniku zaczňto w Lidzbarku WarmiŒskim, od takich spotkaŒ zaczňto 
organizowaĺ. Jeszcze nawet nie zapraszajŃc nas. 
 
Od kiedy Pani jest zwiŃzana z Kaziukami? 
No ja juŨ teŨ dawno, ale nie mogň powiedzieĺ, Ũe juŨ od samego po-
czŃtku, bo kiedy zaczňli nasi jeŦdziĺ tutaj na Kaziuki, wtedy jeszcze 
zagraniczne, to ja miağam jeszcze mağe dzieci, nie byğo jeszcze dla mnie 
takiej moŨliwoŜci. Ja jestem zwiŃzana z Kaziukami tak od 30 lat. 
 

U nas te Kaziuki to taka namiastka, czyli wystňp artystyczny i mağy 
jarmark, a jak jest w Wilnie? 
Tak, tutaj jest takie mikro. A Wilnie? Przede wszystkim trzeba siň wy-
braĺ do Wilna na Kaziuki. Daleko nie jest. Drogi sŃ dobre. Jak ktoŜ nie 
byğ to niech przyjedzie nawet czysto z ciekawoŜci, przyjechaĺ, Ũeby 
zobaczyĺ. W okresie sowieckim, kiedy Litwa byğa w ZwiŃzku Radziec-
kim to nie byğo tych tradycyjnych jarmark·w z pochodami, z odpustem, 
z pochodem Ŝw. Kazimierza i orszakiem. Ale na rynku kalwaryjskim to 
taka namiastka byğa. I pierwsze, praktycznie, takie kaziukowe akcenty 
juŨ siň okazağy kiedy Litwa wyszğa ze ZwiŃzku Radzieckiego, czyli 
wğaŜciwie od 1991, a potem znowu byğa fala powrotu tych Kaziuk·w. 
Narastağa, narastağa... i teraz kiedy jest Ŝwiňto Ŝw. Kazimierza to organi-
zowane sŃ te jarmarki, przez dwa albo i czasami i trzy dni. Cağa star·w-
ka, cağe centrum jest wtedy zajňte. Od Ostrej Bramy aŨ do Katedry. 
WczeŜniej tradycyjnie Kaziuki byğy na Placu Ğukiskim, tam gdzie kie-
dyŜ byğ gğ·wny plac. A teraz, jak wspominağam, odbywajŃ siň na sta-
r·wce. Gğ·wna ulica jest wtedy zajňta przez stoiska, palmiarki, rze-
mieŜlnik·wé 
 
Czyli jest kolorowo, wesoğoé 
Oj bardzo. MoŨna znaleŦĺ potrzebne i mniej potrzebne rzeczy. Mniej 
ciekawe, bardziej ciekawe, ale wtedy miasto Ŝwiňtuje. 
 
Co takiego moŨna kupiĺ na takich jarmarkach? 
Tradycyjne na jarmarkach kaziukowych sprzedawano wyroby z drew-
na, zabawki, beczki, necki, do bicia masğa nazywane u nas masğobojki, 
cağy sprzňt, kt·ry byğ potrzebny do gospodarstwa domowego. Z drugiej 
strony, moŨna kupiĺ pierniki. KiedyŜ nie byğo walentynek przecieŨ,  
i ten piernik z napisem ĂKocham Ciňò to byğ taki symbol wyznania 
miğosnego. Byğy na przykğad takie napisy jak ĂPokocham Ciňò, 
ĂWeronicia moja Ũyciaò, to byğy takie wyznania miğosne. MoŨna zoba-
czyĺ w filmie niemieckim, z okresu miňdzywojennego, taki fragment, 
gdzie jest jarmark kaziukowy i tam sŃ te pierniki z tymi napisami.  

Bo rzeczywiŜcie, taki najwiňkszy symbol Kaziuk·w to sŃ pierniki,  
i wğaŜnie ta forma serca, co moŨe oznaczaĺ serce Ŝw. Kazimierza, ko-
chajŃce serce. Ale ludzie, kt·rzy kupowali te pierniki to myŜleli raczej  
o dziewczynie niŨ o Ŝw. Kazimierzu. Ale w swoim czasie byğo to poğŃ-
czone z kultem Ŝw. Kazimierza. Teraz teŨ, jest odpust, sŃ wydarzenia 
koŜcielne, bo Ŝw. Kazimierz jest patronem mğodych i oczywiŜcie patro-
nem Litwy. świňty wychowywağ siň w Miednikach Kr·lewskich,  
w zamku, to jest 30 km od Wilna. WracajŃc do pytaniaé moŨna teraz 
teŨ kupiĺ palmy wileŒskie. Renesans palm teŨ wystŃpiğ pod koniec lat 
90. A palmy to teŨ okres miňdzywojnia. Wtedy Ferdynand Ruszczyc, 
malarz polski, kt·ry przybyğ do Wilna z Warszawy i tutaj siň oŨeniğ. 
(Czğowiek niespoŨytej pracowitoŜci zasadniczo wpğynŃğ na ksztağt  
i dalszy rozw·j palm wileŒskich. Odkryğ dla palmiarek spos·b uŨycia 
suchych kwiat·w i ich farbowania, splatania w wağeczkowy ksztağt.)  
I na czeŜĺ tego malarza powstağa palma tzw. ruszczyc·wka. Taka naj-
bardziej pracochğonna palma. Wymaga duŨo cierpliwoŜci i pracy.  
I niestety tych ruszczyc·wek jest coraz mniej, bo mğode palmiarki, 
kontynuowaĺ, kontynuujŃ, ale coraz bardziej im siň nie chce Ũmudnej 
pracy. Na jarmarkach moŨna teŨ spotkaĺ wyroby z wykliny, wyroby  
z korzeni, czyli takie rňkodzieğo. Teraz juŨ mniej, ale teŨ moŨna kupiĺ 
obwarzanki. KiedyŜ nazywali oszmiaŒskie, bo teraz Oszmiana jest na 
Biağorusi, a kiedyŜ naleŨağa do Litwy. Do tego kiedyŜ moŨna byğo spo-
tkaĺ taŒczŃce niedŦwiedzie. Byğy takie tresowane niedŦwiedzie, to  
z takich atrakcji.  

Fot. www.wilnoteka.lt 

W duecie z Donimikiem Kuziniewiczem 

 Jestem związana z Kaziukami od 30 lat - Anna Adamowicz 
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Czy jest duŨe zainteresowanie wŜr·d Polak·w Kaziukami Wilniukami, 
organizowanymi u nas? 
Jest, ale smutno jest trochň, Ũe jednak tych mğodych nie widaĺ za bar-
dzo. My to odbieramy jako spotkanie z mğodoŜciŃ, spotkanie z dzieciŒ-
stwem tych starych, choĺ teraz juŨ potomk·w nawet repatriant·w, bo 
juŨ, tych kt·rzy wyjechali z WileŒszczyzny juŨ praktycznie nie zostağo. 
Bardzo cieszy mnie na przykğad inicjatywna w Olsztynie, Ũe Kaziuki 
Wilniuki poprowadzili uczniowie jednej ze szk·ğ Ŝrednich, liceum og·l-
noksztağcŃcego. Ja siň bardzo cieszň i czuĺ to zainteresowanie, np. tŃ 
gwarŃ wileŒskŃ. W ubiegğym roku prowadziğam w Olsztynie takie dwu-

dniowe warsztaty gwary wileŒskiej. I przyszğa wtedy teŨ mğodzieŨ lice-
alna, i oczywiŜcie ludzie starsi, kt·rzy chcieli pogawňdziĺ po wileŒsku, 
coŜ tam powspominaĺ, poŜpiewaĺ wsp·lnie. I to byğo bardzo miğe, Ũe 
wğaŜnie mğodzieŨ chciağa przyjŜĺ i czegoŜ siň dowiedzieĺ, poczuĺ jak to 
jest, jak to brzmi. 
 
Znamy PaniŃ jako Ciotkň FranukowŃ, a czym siň prywatnie Pani 
zajmuje? 
Ja jestem nauczycielkŃ, z wyksztağcenia, z przekonania. Zawsze chcia-
ğam byĺ nauczycielkŃ. Od 1981 roku, wiňc trochň siň nazbierağo. Po 37 
latach poczuğam jednak, Ũe muszň odpoczŃĺ i poszğam na urlop, jednak 
u nas na Litwie nie ma urlopu zdrowotnych, sŃ po prostu urlopy. I wr·-
ciğam, to znaczy nam·wili mnie na zmianň i teraz pracujň w gimnazjum 
i przyznam, Ũe po tym urlopie z wielkŃ przyjemnoŜciŃ wr·ciğam do tej 
szkoğy. Opr·cz tego jestem przewodnikiem wileŒskim i prowadzň wy-
cieczki po mieŜcie, wiňc polecam siň. Jak ktoŜ chce odwiedziĺ miasto, 
to proszň odzywaĺ siň. Opr·cz tego prowadzň r·Ũnego typu imprezy 
folklorystyczne, w Polsce np. Lidzbark WarmiŒski, MrŃgowo, Kazi-
mierz Dolny nad WisğŃ, tam odbywa siň festiwal kapel i Ŝpiewak·w 
ludowych i bardzo lubiň tŃ imprezň. Z tych wszystkich jest wedğug 
mnie taka najbardziej charyzmatyczna, bo tam rzeczywiŜcie czujň siň 
Polskň w tym Kazimierzu. Podziwiam tych ludzi, kt·rzy tam przyjeŨ-
dŨajŃ i mğodzieŨ, kt·ra jednak ma te zainteresowanie folklorem. 
 
Jeszcze raz zapraszam na Kaziuki Wilniuki do Wilna i mam nadziejň, 
Ũe do zobaczenia. 
 
Ps. Chciağam podziňkowaĺ za pyszne ciasto! 

Paulina W·jcik 

Fot. www.polska-org.pl 

 Młodzież też potrafi - Projekt „Równać Szanse” 

"Pionki na start - Młodzieżowe spotkania planszowe" to projekt 

realizowany od 01.01.2020 r. do 30.6.2020 r. odbywający się  
w Gminnym Ośrodku Kultury w Łukcie, który zbiera pokolenie 13-
19 lat  - pokolenie, które nie zna świata bez Internetu, telefonu, po-
siadający słabszy kontakt z człowiekiem.  

Celem projektu jest zwiňkszenie umiejňtnoŜci spoğecznych i interperso-
nalnych uczestnik·w projektu 12 os·b z terenu gminy Ğukta za pomocŃ 
gier planszowych. Gry nie tylko bawiŃ, ale teŨ rozwijajŃ wyobraŦniň, 
uczŃ przewidywania i podejmowania decyzji, ponoszenia odpowiedzial-
noŜci. SŃ doskonağym sposobem spňdzania czasu wolnego, alternatywŃ 
dla telewizji, komputera. 

Projekt ĂPionki na startò, mimo Ũe jest projektem realizowanym przez 
mğodzieŨ, odpowiedzialnoŜĺ finansowa i merytoryczna za niego spoczy-
wa na Gminnym OŜrodku Kultury. Koordynatorem projektu jest Grze-
gorz Malinowski, ja natomiast pomagam mu przy realizacji projektu, 
pilnujň spraw formalnych i rachunkowych. - M·wi Dyrektor Gminnego 
OŜrodku Kultury Pani Anna Czubkowska, zaŜ na pytanie, czy GOK ma 
zamiar w przyszğoŜci braĺ udziağ w podobnych projektach odpowiada - 
MyŜlň, Ũe tak, wszystko natomiast zaleŨy od zaangaŨowania mğodzieŨy. 
Jako dom kultury jesteŜmy otwarci na wsp·ğpracň z mğodymi ludŦmi. 
Fajnie jest patrzeĺ jak mğodzieŨ ma jakiŜ cel w Ũyciu, realizuje go  
i czerpie z tego przyjemnoŜĺ. Zachňcam uczni·w do udziağu w r·Ũnych 
przedsiňwziňciach czy konkursach, poniewaŨ podczas takich projekt·w 

dostajemy moŨliwoŜĺ nabycia niezbňdnych umiejňt-
noŜci, dziňki kt·rym w przyszğoŜci ğatwiej bňdzie 
nam nawiŃzywaĺ kontakt z innymi ludŦmi, instytu-
cjami, jak r·wnieŨ ğatwiej bňdzie znaleŦĺ zatrudnie-
nie. 
W projekcie mğodzieŨ zorganizuje szereg spotkaŒ, 
na kt·rych bňdŃ uczyĺ siň graĺ w gry planszowe. 
Efektem kulminacyjnym bňdŃ trzy turnieje gier, na 
kt·rych bňdŃ sğuŨyĺ wiedzŃ i pomocŃ innym uczest-
nikom. Dodatkowo zostanie przez nich zorganizo-
wana wycieczka do Poznania na Festiwal Fantasty-
ki ĂPyrkonò. OrganizujŃc wycieczkň czy turnieje 
gier, uczestnicy bňdŃ musieli nawiŃzaĺ wsp·ğpracň 
z r·Ũnymi instytucjami i ludŦmi, poszukaĺ sponso-
r·w. 
Uczestniczň w projekcie jako koordynator - m·wi 
Grzegorz Malinowski z Gminnego OŜrodka Kultury 
- moim zadaniem jest czuwanie nad realizacjŃ pro-
jektu, pilnowanie harmonogramu prac, motywowa-
nie mğodzieŨy oraz zachňcanie do wsp·lnej integra-
cji. Zawsze sğuŨň radŃ, daje niezbňdne wskaz·wki 
uczestnikom projektu i wspieram ich w dziağaniach. 

Program R·wnaĺ Szanse to inne spojrzenie na realizacje projektu niŨ 
dotychczasowych przedsiňwziňĺ w jakich miağem przyjemnoŜĺ uczest-
niczyĺ. To teŨ dla mnie nowoŜĺ, Ũe w kluczowych aspektach muszň siň 
wycofaĺ i daĺ wolnŃ rňkň mğodym. To mğodzieŨ decyduje jak zrealizuje 
swoje zadania, a jak ich w tym wspieram. Mamy plan, mamy wyzna-
czone cele, ale przecieŨ do ich realizacji jest wiele dr·g. WaŨne, by 
uczestnicy projektu znaleŦli swojŃ wğasnŃ, dziňki temu, cağe to przedsiň-

wziňcie staje siň 
im bliŨsze, majŃ 
poczucie odpo-
wiedzialnoŜci za 
to co robiŃ i chňt-
niej siň angaŨujŃ 
w prace cağego 
zespoğu. 

 

Nikodem Nadolny 


